
NISKOENERGETSKA STAMBENO-POSLOVNA ZGRADA U OSIJEKU
 

The tirst energy-efficient residential building In Croatia is currently under 
construction in Osijek. It is in facta combined office-residential building situatcd 
in the very centre of the town. The street portion of the building, with 12 Oats. 
will be built In accordance with the Swiss Minergie standard, which limit'I the 
enerjtv consumption to 42 kWh/m2 per year, while the energy-efficiency of the I 
remaining building space on the street side will be compliant with current 
Croatian stalldar~s. Experts from the FaCility of Chemical Engineering and 

echnology werc called upon to cnable proper applicatjon of the new technology. 
As the client (private company Agria) decldl'd to build a low-energy building 
quite late, i.e. at the time when design documents for an ordinary building were 
alread)' prepared, t'hl' designers and contractors workjng on the site are now 
faced with many new probll'lIIS and challenges. This is why the completion time 
had to be extend('d alld so the new ellergy-efficient building will be completed 1I0t 
by the end of 2007 as i.nitially planned, but by the elld (If March 2008. 
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tocnije jedan njezin dio, gradi prema 
visokim i zah~evnim stranim energet
skim standardima koj i ce biti strogo 
primijenjeni i potom stalno kontroli
rani. Rijcc je 0 "Energetski lIcinko
vitoj visestambenoj zgradi", kako se 

PAESJEK I.' 
MJ I tOO gradiliste sluzbeno zove, koja se gradi 

1I sredistu Osijeka, 1I Reisnerovoj 

Uvod 

Uposljednje se vrijeme stajno govo
ri 0 stednji energije zbog prijetnje 
globalnim zatopljenjem i 0 potrebi 
gradnje stambenih zgrada s niskom 
potrosnjom energije, jer su upravo 
slambene zgrade zbog svoje brojnosti 
meau najvecim potrosacima energi
je. Stoga je, zbog zastite okolisa i 
sve vecih cijena energije, gradnja 
gradevina koje u cijelosti iii na naj
bolji moguci nacin iskoristavaju ob
novljivu energiju dobivenu od sunca 
i iz zemlje, postala sve znacajnija. 
Uostalom govori se da Europska 
unija plan ira donijeti propis po ko
jemu sve nove stambene zgrade mo
raju do 2020. godine biti energetski 
ucinkovi teo 

Dosad je u nas izgradeno nekoliko 
obiteljskih kllca koje se isticala ener
getska svrhovitst i ustede, no to je 
sve bilo nekako sporadicno, a pone
kad i nellvjerljivo. Stoga je s velikom 
pozornoscu primljena vijest da se u 
Osijeku jedna visestambena zgrada, 

Tloerl i presjck gradc\'ine \I kojoj je krajnje lijc\'a dilalacija (Iarncla I) niskocnergetska ulici 64 - prvoj energetski uCinkovi-
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Rai'llnaina simlllacija izglcda gradcvillc. Lijcvo jc niskocncrgclska 11Imcia 

toj visestambenoj zgradi u Hrvatskoj. 
Investitor je osjecka tvrtka Agria 
d.o.o. koja se bavi prodajom opreme 
za grUanje, klimatizaciju i sanitarije 
te proizvodnjol11 regulatora tlaka 
pi ina, a osnovao ju je Janos Selesi, 
ing. el., koji je i predsjednik uprave. 

S obzirom ne slozenost projekta, u 
koji su ukljucene gotovo sve pozna
te tehnologije energetske lIcinkovi
tosti, Fakllitet kemijskog inzenjerst
va i tehnologije Sveucilista u Zagre
bu okupio je multidisciplinarni tip u 
kojemll su bili strucnjak za energeti
ku zgrade (mr. sc. Mladen Sesartic), 
strojarski inzenjeri (prof. dr. sc. Velj
ko Filipan, Thomas Dorig), kemijski 
inzenjeri (prof. dr. sc. Ljubica Ma
tijasevic, doc. dr. sc. Ante Jukic i 
Igor Dejanovic, dipl. ing.) i elektro
tehnicki inzenjer (doc. dr. sc. Zvoni
mil' Glasnovic). 

Projekt energetske ucinkovitosti 

o tom smo zanimljivol11 projektu 
najprije razgovarali s doc. dr. sc. 
Zvonimirom Glasnovicem s Fakul
teta kemijskog inzenjerstva i tehno
logije Sveucilista u Zagrebu, vodite
ljem grupe strucnjaka koja projekti
ra energetski dio ucinkovite zgrade 
u Osijeku. Od njega smo doznali da 
je inace nova zgrada podijeljena u 
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cetiri dilatacije (investitor ill naziva 
lamelama) od kojih se tri zbog ogra
nicenosti parcele sada grade, a grad
nja ce cetvrte uslijediti tek nakon 
nj ihova zavrsetka. Od tri lamele u 
gradnji, samo se prva, ulicna, gradi 
prema tzv. Minergie standardu, dok 
ce ostale dvije biti energetski ucinko
vite prema trenutacnom hlvatskim 
propisima. (nace je projekt prvih 
triju lamela bio izraden za tradi
cionalnu stambeno-poslovnu zgradu, 
a nakon odluke 0 postizanju energet
ske ucinkovitosti projekt je nadopu
njen i iZl1lijenjen. Cetvrta se lal11ela, 
za koju je upravo dobivena lokacijs

ka dozvola, od pocetka projektirala 
u Minergie standard/.!. 
Minergie standard je inace svicarski 
standard koji je ogranicio ukupnu 
potrosnj 1I energije u zgradal11a na 42 
kWh/m2 na godinu, sto je ekvivalenl 
godisnje potrosnje 3 I lozivoga lI~ia 

po cetvornom metru stambene iIi 
pos!ovne povrsine. Tim je standar
dom, prema kojel1l su gradene iii se 
grade nmoge poslovne i poslovno
stal1lbene zgrade u Svicarskoj, osim 
potrosnje energije za grijanje prosto
ra, ogranicena i potrosnja tople vode 
te elektricne i druge primarne ener
gije, dakle energije koja se dobiva 
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Legendo:
 
1• plozolsko staklo debljine 6 mm
 
2· plizmalicno staklo debljine 6 mrn {proslor izmedu stakal" ispun/en argonom iii kliplonoml
 
3· plostor izmedu slakata (12 mml ispunjen pfcmenilim plinorn
 
4 . p,oslor izmedu stakola '22 mrnl s PCM-elemenlorn is lamo promjenjlvirn malelilnlom) 

Prcsjck kl'OZ solarni zid, nai'ill rcagirall.ia na klllllpada Snni'cvih zraka 
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izravno iz prirode i nije prosla nika
kay proces pretvorbe. Ujedno se do
datninJ ogranicavanjem primarne 
energije propisuje i nuzna uporaba 
odrzivih izvora energije bez kojih 
nije moguce ispuniti trazeni standard. 
Valja istaknuti razliku izmeou Mi
nergie standarda i u nas cesto spo
minjane pasivne kuce. U pasivnoj jc 
kuci ogranicena same potrosnja ener
gije za grijanje, i to na 15 kWh/m2 

na godinu, sto odgovara potrosnji I I 
ulja za lozenje po cetvomom metru 
na godinu, ali nije ogranicena potros
nja tople vode, elektricnc energije i 
dmge primarne energije. 

toplinsku propusnost iako su desetak 
puta tanji od standardne izolacije. 
Zato ce se VIP-paneli uporabiti za 
vanjsku izolaciju betonske konstruk
cije zgrade. 

Na juznoj ce se strani prve lamele 
prvi put U Hrvatskoj primijeniti so
lami zidovi s fazno prollljenjivim 
materijalima na bazi polimerickih 
kOlllpozitnih materijala (peM - po~V

meric composite materials). Ti ma
terijali zahvacaju Suncevu energiju i 
vrlo su dobri pretvorn ici pa zato sma
njuju potrebnu energiju za grijanje 
prostora. Rijec je 0 sasvim novoj teh

lzvedha .'adova u unulrasnjosti lamele I 

U prvoj ce lameli biti primijenjene 
lehnologije koje se u Hrvatskoj do
sad nisu rabile. Prema proracunima 
Fakulteta kemijskog inzenjerstva i 
tehnologije zeli se postici najmanja 
potrosnja energije po cetvornom 
metl1l zgrade ispunjavanjem ekonolll
skih, tehnickih i tehnoloskih kriteri
ja. Zgrada se jednostavno mora dob
ra izolirati. Kako se projektirani obu
jam zgrade nije mogao mijenjati, uz 
obvezatnu primjenu porozne opeke 
koja ima iznimno mali kocticijenl 
toplinske vodljivosti (), = 0,09), pri
mijenit ce se vakuumski izolirajuci 
paneli (VIP-paneli) koji postizu istu 
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nologiji koja se u svijetu tek pocela 
primjenjivati, ali istrazivanja poka
zuju da se uz njezinu pomoc toplins
ka energija moze sillanjiti i do 35 
posto. Ujedno takvi solarni zidovi 
Ilnaju sposobnost izjednacivanja 
dnevnih i nocnih temperaturnih raz
lika, sto pridonosi toplinskoj ugodnos
ti 1I stanovima. 

Za postizanje neprekinlltoga toplins
kog ovoja zgrade bitno je izbjegava
ti toplinske mostove, ali i ugraditi 
stolariju s odgovarajuCim koeficijen
tom prolaza topline. U praksi je to 
najceSce prozor s trostrllkim ostak-

Ijenjem i meouprostorom lspunje
nim plemenitim plinom argonom. 

Za osjecku ce se novu zgradu preos
tala toplinska energija osigurati geo
termalnom dizalicom topline. Bilo 
je planirano postavljanje pet sonda 
ukopanih na dubinu 215 m i ugrad
nja vodoravnih izmjenjivaca topline. 
No zbog skucenosti graoevinske 
cestice odustalo se od horizontalnih 
iZllljenjivaca, ali je zato povecan 
broj geotermalnih sonda. Istraziva
njima je ujedno utvroeno da ih nijc 
potrebno ukopavati do dubine 215 
m, vec ce biti dovoljna dubina od 
120 - 150 m. Tom se tehnologijom 
iskoristava toplina zemlje koja je 
uvijek na pribliznoj razini od 15°C. 
Zato ce zillli mnogo manje trebati 
dogrijavati zrak da bi se postigla 
temperatura od ugodna 22°C (tada 
se temperatura vanjskog zraka krece 
od 0 °e do -5°C), a Ijeti, kada je 
temperatura zraka izmeou 25°C i 35 
°e, mal~ie hladiti. Toplina ce se diza
licama top line dovoditi do dijelova 
sustava iz kojih ce se distribllirati 
prema potrosacillla - radijatorima 
stropnog grijanja (hlaoenja) i instala
cijama za pripremu tople vode. 

U prvoj ce se lameli prvi put u nas 
primijeniti stropno grijanje i hlaoe
nje. Inace stropna niskotelllperatllrna 
grijanja (s telllperaturom do 35°C) 
dajll vrlo povovne telllperaturne pro
file II stambenilll i poslovnim prosto
rima. Ipak sada ce se zbog visinskih 
ogranicenja stropno grijanje primije
niti same u poslovnim prostorima 
prizemlja. 

Vec je receno da Sll kao dopunski 
izvor topline predvioeni suncani 
pretvornici koj i bi trebal i osigurati 
toplinsku energijll za dodatno grija
I~e prostora i za priprelllu tople vode, 

Posebnim sustavolll alltomatskog 
voc1enja procesa, koji je takooer os
lllisiio i izradio nas sugovomik dr. 
sc. Zvonimir Glasnovic, svi ce pos
tojcci tehnoloski sllslavi biti meau
sobno povezani II jednll cjelinu. All
tomatskim ce se sustavom ujedno 
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mjeriti odgovarajuee velicine koje 
su vaine za postizanje energetski 
ucinkovite zgrade. Primjerice, mje
renja ee se obavljati na izmjenjivaCi
ma u tlu i na tehnoloskoj opremi, ali 
predvidena su i meteoroloska mjere
nja i mjerenja kvalitete stanovanja, 
vodikove kogeneracije, koeficijenta 
prolaza topline i s!. 

Svi ee izgradeni stanovi imati vlasti
tu energetsku iskaznicu, a oni u pr
voj lameli i certifikat 0 postignutom 
lvlinergie slandardu, a u suradnji s 
Fakllitetom kemijskog inzenjerstva i 
tehnologije iz Zagreba stalno ee se 
pratiti ucinkovitost potrosnje energi
je i razina ostvarene ustede. 

Gradevinski dio projekta 

Zgradu je projektirala tvrtka Autop/an 
d.o.a. iz Dakova, a glavni je projek
tant Hrvoje Simie, dip!. ing. grad., 
dok je arhitektonski dio projekta 
izradila Milan Grozdanie, dip!. ing. 
arh., iz osjecke tvrtke MegarO/1 d.o.o. 
Prqjektant zahtjevnoga strojarskog 
d~jela projekt<l Mario Levanie, dip!. 
ing. stroj., iz Zavoda za unapreaiva
nje sigurnosli iz Osijeka, a elektro
tehnickog dijeJa Damir Blazevie, 
dip!. ing. e!., takoder iz Osijeka. 

Zgrada je nepravilnog tlocrta i ima 
tri dilatacije odnosno lame Ie, jednu 
cetverokatnu smjestanu uz ulicu, to 
je upravo dio gradevine koji ee biti 
energetski ucinkovit, te dvije trokat
ne koje s dvorisnom zgradom zatva
raju malo dvoriste. Ukupna je povr
sina gradevinske cestice 1622 m", a 

Pogled na gradiliste dvorisnog dijela gradevine 

tlocrtna povrsina gradevine 1284 m2
, 

sto znaci da je ukupna izgradenost 

Detalj proi'elja lamele I n gradnji 
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parcele veca od 79 posto. BlUto je 
povrsina cijele zgrade 6582 m2

, a 
neto 5037 m2

. Iskazan je i gradevin
ski obujam cijele gradcvine, a on 
iznosi 19.039 mJ Valja reb da jc 
investitor naknadno kupio susjednu 
gradevinsku cesticu na kojoj ee se 
poslije graditi cetvrta lamela. 

Cijela slozena gradevina ima stam
beni dio koji se sastoji od 62 stana s 
ukupnom povrsinom od 22 do 85 
cetvorna metra. U prvoj ee lameli 
biti 12 stanova i poslovni prostor u 
dijelu podl1l1na, II prizemljll i na 1. 
katu. Drllga i treea lamela su iskljll
civo stambene i imat ee podIUm, pri
zemlje i tri kata, a treea i posebno 
potkrovlje. Ukupna je neto povrsina 
stambenog dijela sve hi lamele 3000 nl 

Podzemna je garaza ponajprije pred
videna za vozila stanara. Ukupno su 
predvidena 33 parkirna mjesta u pod
11111lskim prostorima i jos 9 u prizem
Ijll ispred poslovnih prostora. Pod
rum ima povrsinu veeu od 1000 m2

, 

a u njemu su osim garaze pOll1oeni 
prostori i prostori za komunikacije. 
Na IV. katll 1I1icne zgrade predviden 
je smjestaj plinskoga kotla. 

Stanovi 1I prizemlju su prilagodeni 
osobama s invaliditetom, a imajll 
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prilaznll rampll i 1I1aznj plato kao je 
to propisima i predvideno. 

Poslovni je prostor predviden u ulic
nom dijelu zgrade, a sastoji se od 
skladisnog prostora u podnllnu, izloz
beno-prodajnog salona s velikim iz
logom u prizemlju te uredskoga 
prostora na prvom katu. Poslovni je 
dio fizicki odvojen od stambenog 
dijela zgrade i ima vlastito stubiste, 
a bit ee u potpunom vlasnistvu inves
titora. Ukupna je neto povrsina pos
lovnog dijela gradevine 680 m2

. 

Sve smo to doznali u razgovoru s 
Hrvojem Simieem, glavnim projek
tantom iz tvrtke Autop/an d.o.o. iz 
Dakova koja se bavi projektiranjem, 
konzaltingom i trgovinom. Od njega 
smo jos culi da je velik problem bila 
odlllka investitora da se odluCi za 
gradnju energetski ucinkovite zgrade 
nakon vee izradenog glavnog projek
ta, sto je znatno produlj ilo radove jer 
je mnoge stvari vezane uz instalacije 
i izolacije valjalo mijenjati. Glavni 
su projekt radili na temelju davno 
prihvaeenoga idejnog projekta. 

Tvrtka AUlop/an d.o.o. obavlja na 
gradilistu i strucni nadzor, a glavni 
je nadzomi inzenjer Goran Grahovac, 
dip!. ing. grad. 

Posjet gradiJistu i razgovori sa 
sudionicima 

Gradiliste se nalazi desetak minuta 
hoda od glavnoga gradskog trga, a 
skuceno je izmedu drugih zgrada. 
Na gradilistu su gotovo zavrseni svi 
radovi na gradnji armiranobetonske 
konstrukcije, osim na glavnom i pro
celnom dijelll gdje jos treba izgraditi 
nekoliko katova. Zavrseni su i svi 
zidarski radovi, acini se da najvise 
kasne upravo radovi vezani za ener
getsku ucinkovitost, ali to su ipak 
radovi koji llglavnom dolaze na kra
jll. Glavni je izvodac Gradnja d.o.o. 
iz Osijeka, a glavna inzenjerka gra
dilista Miljana Glavas, ing. grad. 

Obisli smo i razgledali ovo gradilis
te koje se nalazi na vdo prometnoj 
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I~vedba horizontalne energetske instalaci.ie 

osjeckoj ulici pa to izvodacu stvara 
dodatne probleme. Potom smo sjeli i 
razgovarali sa slldionicima projekta. 
U razgovorll su sudjelovali Andrija 
Bogunovie, ing. e!., voditelj grade
nja uime investitora, nadzorni inze
njer Goran Grahovac, pomoenik 
inzenjera gradilista zaduzen za ins
talacije Sinisa SinovCie, ing. str., iz 
Vodovoda-Osijek d.o.o., a na kraju 

se prikljucio i vlasl1ik Agrie Janos 
Selesi. 

U razgovoru smo doznali da tvlika 
Agria d.o.o. ima baranjske korijene 
jer je osnovana i prvotno bila smjes
tena u Karancu u Baranji, ali je po
tom zbog okupacije tijekom Domo
vinskog rata sve izgubila. U tim je 
ratnim danima ponovno zapocela s 
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radom u Osijeku. Danas je to sred
nje velika tvrtka s pedesetak zapos
lenih i tri velika prodajna centra u 
Osijekll, Zagrebu i Belom Manasti
ru. Pripada me<111 desetak najveeih 
hlvatskih tvrtki cija je djelatnost pro
daja opreme i sustava za grijanje. 

Gradilisnu cestiell u sredistll grada 
imaju vee nekoliko godina i namje
ravali su na tom mjestu izgraditi 
poslovno-stambenu zgradu s veeim 
prodajnim prostorom. No na kraju 
su se odlucili da je izgrade kao og
ledni primjer zgrade koja ee izolaei
jom i sustavom grijanja budueim 
stanarima ponuditi najveeu mogueu 
udobnost. Cijena je stanova pribliz
no 1300 eura po cetvornom metru. 
Stanovi se dobro prodaju, ali razlozi 
su tome ipak vise u cinjeniei sto se 
zgrada nalazi II sredistu grada, a ma
nje u kvalitetnoj opremi i energets
kim ustedama. U nas svijest kllpaca 
o potrebi stednje energije i oCllvanjll 
okolisa jos nije dovoljno razvijena. 

energetski ucinkovite kuee moraju 
svladavati. Poslije ee im to posluziti 
da svoje kllpee mogll odgovorno sa
vjetovati i opskrbiti ne samo proiz
vodima vrhunske strucne kvalitete. 
vee im ponuditi i odgovarajuce stnle
ne informaeije. U tvrtki Sll llvjereni 
da ee sve Skllplji energenti prisilja
vati gra<1ane na uvodenje sve stedlj i
vijih sllstava ida ee se sve vise isko
ristavati alternativni izvori energije 
poput Sunea iii topline iz dubine 
Zemlje. Uostalom to se vee i doga<1a 
u razvijenim zemljama Europe. 

No na gradilistu je bilo dosta prob
lema, najprije sa zastitom gra<1evne 
jame od podzemnih voda. Potom su 
problemi s izvodaCima najcesee izbi
jali oko ugradnje odredenih materi
jala koji jednostavno nisu lldovolja
vali visokim standardima toplinske 
zastite. lzvodac ima svoje stalne do
bavljace pa mu je bilo vrlo tesko do
kazati da se odredeni materijali, koji 
se inace bez problema ugraduju na 

Mjesta u stropll za prikljucke instalacija 

Investitor se na gradnju prema Mi
nergi standardu sasvim sigurno nije 
odlucio zbog zarade jer uvodenje 
nove tehnologije stoji i novea i vre
mena. Htjeli su na jednome primjeru 
vidjeti sve probleme koje graditelji 
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drllgim gradilistima, na ovome ne 
mogu ugnK1ivati. Bilo je i problema 
pri izboru materijala za glavno pro
celje, ali i izboru opreme, sto je izaz
vain i kasnjenje projektne dokumen
tacije. Culj smo mnogo i 0 kvalitet

nim i nekvalitetnim materijalima i 
opremi, ali to izostavljamo jer bi 
bilo nekorektno prema onima koji 
Sll odbaceni, a reklama za one koji 
su prihvaeeni. Vjerojatno je dosta 
problema uzrokovano i einjenieom 
da je to investitorll i inaee prva tak
va zgrada koju gradi, pa je uz sloze
nu i zahtjevnu tehnologiju, za kojll 
nema ni odgovarajucih materijala ni 
izucenih radnika, prisiljen rjesavati 
svakodnevne probleme koj i inace 
prate svako gradiliste, a za sto llglav
nom nemaju dovoljno iskustva. 

Na kraju smo doznali da je kvaliteta 
dosad izvedenih radova vrlo dobra i 
da je izvodac, a osjecku je Gradnju 
investitor izricito trazio, potvrdio 
kao najbolji u visokogradnji u ovom 
dijelll Hrvatske. Zadovoljni su i svi
cm'ski i nasi strucnjaei koj i se brinll 
o tome da se sve sto se odnosi na 
tehnologije energetski ucinkovite 
gradnje izvodi onako kako je projek
tirano. Ukupna je cijena svih mdova 
ugovorena na 23 milijuna kuna. 

U razgovorima nije sudjelovala Mir
jana Glavas, voditeljiea gradilista. 
Uljl1dno nas je odbila tUll1acenjem 
da je za bilo kakve izjave 0 gradilis
tll zaduzen samo glasnogovornik 
tvrtke i da su se na to odlucili nakon 
mnogobrojnih neugodnih iskustava. 

Prihvatili SOlO njezine razloge no 
nismo ipak razgovarali s glasnogovor
nikom tvrtke, nego s tehniekoll1 direk
orieoll1 i zamjenicoll1 glavnog direk
tora Lj iljanom Belajdzic, dip!. ing. 
grad. Ona je govorila 0 problemima 
koji su se na gradilistll pojavili. Po
ceJi su s radovima u veljaei, a rok za 
dovrsetak svih radova bio je kraj 
ove godine. Taj je rok bilo nemogu
ce ostvariti ponajprije zbog proble
ma s podzemnim radovima koji uopee 
nisu planirani i koji su dosta usporili 
pocetak radova. Drugi Sll problemi 
bili vezani uz projektnu dokumenta
eiju kOjll su za energetsko ucinkovit 
dio dobili do kraja tek prije nekoliko 
dana. Stoga je zavrsetak radova u 
predvidenom roku jednostavno bio 
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nemogu6. Doznali smo da su se up
ravo za naseg boravka investitor i 
izvooac ipak lIspjeli dogovoriti i da 
je zavrsetak radova prodllijen do 
kraja ozujka 2008. 

Inace Sll U iZllzetno zadovoljni sllrad
njom s investitorom, posebno sing. 
Selesijem, a imaju i mnogo razllmi
jevanja za probleme koji se javljaju 
u pionirskoj primjeni jedne nove 
lehnologije. Uostalom i njima je 
mnogo stalo da sve bllde izvedeno 
kako treba jer 6e im gradnja prve 
energetski ucinkovite visestambene 
zgrade u Hrvatskoj biti znacajna 
referencija. 

Gradnja danas s priblizno 600 rad
nika ima zaista mnogo posta jer se i 

mnogo gradi. Specijalizirali su za 
visokogradnjll i II tome 1I Siavoniji 
gotovo da nemaju prave konkurencije. 

Razgovor s tehnickom direktoricom 
osjecke Gradnje zakljllcili smo in
formacijama 0 novim sustavima 
stambene montazne izgradnje i fa
sadnih montaznih procelja koje raz
vijajll sIMS-om iz Beograda sto je 
ipak tema za neku drugu prigodu. 

Zakljucak 

Posjctili smo jedno zanimljivo gra
diliste na kojcmu se lIvode tehnolo
gije energetske ucinkovitosti i poku
savajll ispuniti zahtjevni strani certi
fikati, a stednja energije svakako ce 
biti tema koja se II bliskoj bllducnos 

ti nece moti izbjegavati. Na gradilistu 
ima mnogo problema, no uvjereni 
smo da 6e biti llspjesno rijeseni na 
zadovoljstvo svih sudionika. 

Imponira sto se nasao jedan investi
tor, u ovom slllcajll trgovacka tvrtka 
koja svoju budllcnost gradi na prim
jcni novih tehnologija i kasnijoj upo
rabi toga znanja 1I kontaktu sa svo
jim kupcima. Nekako smo se vcc 
navikli sillsati da sr trgovci brinu 
same 0 sto vecem profitll i da su do 
njega sprenmi doci bez ikakvih Skrll
pula. A u OVOI11 sillcaju to zaista nijc 
slllcaj. 

Tanja Vrancic i 

Branko Nadilo 
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